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رییس جمهور گفت: صمیمانه باید از خانواده هایی 
که فرزندپذیر هستند تشکر کرد. ما در دولت برای 

خانواده ها، پذیرش کودکان را تسهیل کردیم.
 ســید ابراهیم رئیسی دیروز در مراســم گرامیداشت هفته 
بهزیستی که در سالن اجلاس ســران برگزار شد، با اشاره به 
فضایل دلدادگی و عشق به خدا و دگرخواهی مخصوصا درباره 
کسانی که نیاز به کمک دارند« اظهار کرد: به خانواده هایی که 
کودکان بی سرپرست را تکفل می کنند خسته نباشید گفته و از 
آن ها تقدیر می کنیم. قدردانی اصلی از این افراد همانی است که 
امیرمومنان فرمودند؛  جایگاه بهشت برای خانوادهایی است که 
راحتی را از خود سلب می کنند تا دیگری در آرامش باشد. این 
ایثار و گذشــت و عشق و محبت بسیار ارزشمند است. با این 
زحمت، انسان خود و جامعه را می سازد.وی ادامه داد: با سعادت  
فردی اســت که برای لذت باقیه، لذت موقت را زیر پا بگذارد؛ 
اینجا دو لذت وجود دارد  مثلا کســی که روزه دار است، لذت 
واقعی می برد نه لذت موقت خوردن و آشامیدن. وقتی شخصی 
می بیند بچه ای در خانواده رشد می کند و برای جامعه فرد مفیدی 
می شود، لذت واقعی می برد. کسانی که خردمند و آینده نگر و 
ایثارگر بوده و نگاه شــان به رضایت خداوند و ساختن یک فرد 

است، زحمت تربیت این بچه های نیازمند را تحمل می کنند.
رئیس جمهور تاکید کرد: فرزند و کودک نیازمند عاطفه پدر  و 
مهر مادر است. موسسه جایگاه نگهداری کودک نیست. وظیفه 
دولت حمایت از موسسات است اما موسسات خیریه جای نگه 
داشتن کودک نیســت بلکه کانون خانواده جای نگهداشتن 
فرزندانی است که به محبت پدر و مادر نیازمند هستند. صمیمانه 
باید از خانواده هایی که فرزندپذیر هستند تشکر کرد. ما در دولت 

برای خانواده ها،  پذیرش کودکان را تسهیل کردیم.
وی با بیان این که »سازمان بهزیستی اقدامات بسیار خوبی 
انجام داده و برای توانمندســازی افراد دارای معلولیت جسمی 
باید بیشتر تلاش کند«، گفت: اشتغال و مسکن این افراد بسیار 
مهم است و  باید اقدامات بیشتری برای تامین اشتغال آنها شود. 
تولید مسکن برای آنها رشد خوبی داشته اما به مسکن بیشتری 
برای افراد دارای معلولیت نیازمندیم. آمار و گزارش ها خوب است. 
سازمان ها، ادارات و مدارس باید برای افراد مناسب سازی و تردد 

این افراد تسهیل شود.
به گزارش ایسنا، وی با تاکید بر این که »همه دستگاه ها باید 
برای پیشگیری از معلولیت تلاش کنند« ادامه داد: این بدان معنا 
نیست که برای جلوگیری از معلولیت، سقط جنین را تجویز کنند؛ 

چراکه قتل نفس است  بلکه تصادفاتی که منجر به معلولیت می 
شود باید کاهش یابد. تجهیزات افراد دارای معلولیت جسمی 
باید به روزرسانی شود. بهزیستی ما خانواده محور و اجتماع محور 

باشد. بهزیستی به خانواده ها مراجعه کند.
رییسی با اشاره به این که »توانمندسازی باید به شکل بهتر 
در بهزیستی ادامه یابد«، ادامه داد: در عین حضور خانواده ها در 
مراقبت از بچه ها، دولت ، بهزیستی و خیرین باید از خانواده های 
فرزندپذیر حمایت کنند. ممکن است این خانواده به کمک نیاز 
داشته باشد و همواره باید به این مساله توجه داشت. این کمک 
باید در طول ســال وجود داشته باشد و محدود به روز خاصی 
نباشــد. وی هم چنین خاطرنشان کرد: باید به کادر بهزیستی 
نیز توجه بیشتری شود چون کار آن ها آسان نیست. مشکلات 

پرستاران بهزیستی باید دنبال و حل شود.
وی با بیان این که »شناسنامه و اسناد کودکان تحت سرپرستی 
باید به گونه ای باشد که این بچه ها و خانواده ها احساس تحقیر 
نکرده و دچار مشــکل نشــوند«، افزود: در اسناد رسمی باید 
کدهایی گذاشته شود که برای سازمان اسناد روشن باشد، اما 
در اسنادی که در اختیار کودک و جامعه است مشخص نباشد. 

کدها برای خانواده روشن باشد و در اسناد رسمی تعریف شود.

رییسی در مراسم هفته بهزیستی:

بهزیستی باید خانواده محور و اجتماع محور باشد
عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس در گفت وگو با »امروز«:

چه یارانه ای گره از مشکلات اقتصادی مردم باز میکند؟
مرتضی عزتی، اقتصاددان و عضو هیئت علمی 
دانشگاه تربیت مدرس در گفت وگو با روزنامه 
اقتصادی امروز عنوان کــرد: تکرارو تداوم 
سیاســت های غلط اقتصادی که به توزیع 
نابرابر ثروت و دامن زدن به شکاف طبقاتی 
بین مردم جامعه منتهی می شود زمینه را برای 
حرکت جامعه به سمت گسترش فقر پدید 
می آورد به همین خاطر اصولا وقتی جامعه 

درگیر فقر می شــود وآحاد گسترده ای از مردم دچار فقر می شود دولت به 
دنبال حمایت یارانه ای از مردم به اقسام مختلف است در حالی که دولت باید 

سیاست درست یعنی رشد و توسعه اقتصادی را باید دنبال کند.
مرتضی عزتی ادامه داد: در شرایط رکود تورمی که تولید محل اعتنا نیست و فشارهای مختلف 
روز به روز تولید را بیش از پیش از پای درمی آورد و جمعیت بیکاران و ورشکستگان افزایش 
می یابد روز به روز به طبقه ضعیف و دهک های کم درآمد جامعه افزوده می شود به این خاطر 
مردم انتظار دارند دولت با اعطای یارانه از آنها حمایت کند، ضمن اینکه آن سمت ماجرا دولت 
است.عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس افزود: وقتی دولت می داند نتوانسته از ابزارهای 
لازم برای رشد و توسعه اقتصاد استفاده کند مجبور به حمایت یارانه ای از مردم است در حالی که 

این سیاست نمی تواند مانع گسترش فقر و افزایش طبقه فقیر شود.
مرتضی عزتی ادامه داد: در تمام دنیا یارانه ها مختص به مسائلی هستند که عموم مردم از 
آن ذی نفع می شوند و جامعه از دریافت چنین یارانه ای بهره مند می شود مثل یارانه ای که 
برای گســترش آموزش وپرورش و تعالی و رشد دانش آموزان به مقوله آموزش و پژوهش و 
کسب دانش داده می شود یا یارانه ای که همه اقشار ضعیف و متوسط جامعه را تحت پوشش 

درمان های کاملی قرار می دهد تا از دریافت خدمات درمانی و سلامتی آسوده خاطر باشند.
مرتضی عزتی، اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس در پایان گفت وگو با 
روزنامه اقتصادی امروز عنوان کرد: دولت هایی که یارانه ها را در قالب های سودآور به جامعه 
تزریق می کنند دولت هایی هستند که پیش از این زمینه های مختلف رشد اقتصاد را مهیا 
کرده اند به این خاطر دولتی قوی است و دولتی باید روی کار بیاید که توان ایجاد رشد اقتصادی 
را داشته باشد و گرنه هر دولتی با خلق پول می تواند برای تامین اندک معیشت مردم یارانه نقدی 
 به آنها بدهد، یارانه ای که نه تنها کمک کننده نیست بلکه نرخ تورم و حجم پول را افزایش 

می دهد که این موضوع به خودی خود به نفع آحاد و اقشار مختلف جامعه نیست.

گفت وگوی امروز

وحیدی: قیمت بنزین افزایش نمی یابد
وزیر کشور هرگونه احتمال درباره افزایش قیمت بنزین را رد کرد.

احمد وحیدی در حاشیه مراسم هفته بهزیستی در پاسخ به پرسشی درباره احتمال افزایش قیمت 
بنزین، اظهار کرد: این موضوع کاملًا شایعه است و خلاف واقعیت؛ هیچ افزایش قیمتی نخواهیم 
داشت.به گزارش ایسنا، وی در پاسخ به این پرسش که آیا دولت در این زمینه برنامه ریزی برای 
آینده دارد یا احتمال دو - سه نرخی شدن بنزین وجود دارد یا نه، تاکید کرد: خیر؛ اصلا دولت 

برنامه ای در این زمینه ندارد.

در واکنش به موضع اخیر روسیه
 نماینده تنگستان: درباره »خاک« و »وطن« 

با کسی شوخی نداریم
نماینده مردم دشتی و تنگستان در مجلس در واکنش به بیانیه مشترک کشورهای 
حاشیه خلیج فارس و روسیه درباره جزایر سه گانه ایرانی و طرح ادعاهایی واهی 
درباره مالکیت این جزایر گفت: دولتمردان روسیه بدانند که »خاک« و »وطن« ما 

ناموس ما است و در این موضوع با هیچ کس شوخی نداریم.
غلامحسین کرمی در جلسه علنی امروز یکشنبه مجلس، در نطق میان دستور خود با اشاره به 
بیانیه مشترک کشورهای حاشیه خلیج فارس و روسیه درباره جزایر سه گانه ایرانی تاکید کرد: به 
دولت مردان روسیه درباره موضع نسنجیده آنها درباره خلیج همیشه فارس و جزایر آن متذکر می 
شوم که لازم است یک بار با دقت تاریخ مبارزات جنوب به خصوص مبارزات مردم غیور دشتی 
و تنگستان به ویژه مبارزات شهید رئیسعلی دلواری در مقابل انگلیس متجاوز و شهید نادر مهدوی 
در مقابل آمریکای جنایتکار را مطالعه نمایند و بدانند که »خاک« و »وطن« ما ناموس ما است 

و در  این موضوع با هیچ کس نه شوخی داریم و نه هیچ اشتباه سهوی و لفظی را می پذیریم.
به گزارش ایسنا، نماینده دشتی و تنگستان در ادامه با اشاره به وضعیت راه آهن بوشهر- شیراز 
گفت: از رئیس جمهوری به دلیل سفرهایی که به استان بوشهر داشته است، تشکر می کنم و 
متذکر می شوم که برای اجرای مهمی از مصوبات سفرها از جمله راه آهن بوشهر- شیراز با وجود 
موافقت  رهبری با فروش نفت و تهاتر آن جهت تامین هزینه های اجرایی پروژه و قول مساعد 
همه مسئولان، هنوز اقدام مساعدی به عمل نیامده است.انتقاد از پاسخگو نبودن قانون ساماندهی 
تجارت مرز نشینی برای نیازهای مردم مناطق مرزنشین، درخواست توجه به وضعیت کشاورزان 
از وزارت جهاد کشــاورزی و همچنین تاکید بر لزوم توجه دولت به وضعیت اشتغال جوانان و 
تامین امکانات ورزشی برای آنها از موضوعاتی بود که نماینده مجلس در نطق خود مورد مطرح 
کرد.کرمی در پایان از دولت خواست نسبت به مهار تورم که برای مردم سختی به همراه آورده 

اقدامات لازم را انجام دهد.

دو فوریتی قیر در مجلس تعیین تکلیف شود
نماینده مردم خدابنده در مجلس با اشاره به اتمام فصل کاری خواستار تعیین 

تکلیف موضوع دوفوریتی قیر در صحن علنی مجلس شد.
سید البرز حسینی در نشست علنی دیروز مجلس گفت: دو فوریتی قیر در مجلس تصویب شده 
است، با توجه به اینکه فصل کاری رو به اتمام است، عنایت بفرمایید تا موضوع در دستور کار 
صحن قرار گیرد.نماینده مردم خدابنده در مجلس تأکید کرد: پروژه های شهرسازی، راه سازی و 
روستایی تحت تأثیر بحث قیر قرار دارد. به گزارش ایلنا، وی ادامه داد: در جریان وضعیت نهاده ها 
و کشاورزی هستید، در فصل درو گندم توقع می رود به موقع پول گندم با گندمکاران حساب شود 

تا در فصل درو با مشکل روبرو نشوند.

مقصودی: مصوبه تاثیر معدل در کنکور لغو شود
نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی خواستار لغو مصوبه شورای 

عالی انقلاب فرهنگی درخصوص تاثیر معدل در کنکور شد.
به گزارش ایسنا، فاطمه مقصودی نماینده مردم بروجرد در مجلس در جلسه دیروز مجلس در 
تذکری خواستار لغو مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی درخصوص تاثیر معدل در کنکور شد.

وی افزود: تا زمانی که زیرساخت مناسب و عادلانه در حوزه آموزش ایجاد نشود، هرگونه تصمیم 
برای اجرای این گونه مصوبات ظلم به مناطق محروم و کودکان است. مدارس غیرانتفاعی و 
کلاس های کنکور و کتب آموزشی و رانت نمره، مافیاهایی هستند که در این حوزه وجود دارند.

وام ۱۲۰ میلیونی برای تهرانی ها 
وام ودیعه مسکن دو برابر شد

معاون وزیر راه و شهرسازی در مورد افزایش مبلغ وام ودیعه مسکن توضیحاتی 
داد.

محمد آئینی، معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به برنامه دولت برای حمایت از نوسازی بافت 
فرسوده، اظهار کرد:  برای تسهیل اسکان موقت ساکنان بافت های فرسوده در دوره نوسازی، ساکنان 
می توانند با وام ودیعه مســکن خانه ای را اجاره کنند.وی افزود: بر این اســاس دولت در قالب وام 
قرض الحسنه مبلغ تسهیلات ودیعه مسکن را 2 برابر کرد.وی تصریح کرد: به این ترتیب وام ودیعه 
مسکن در تهران و سایر شهرها به ترتیب به 120 و 90 میلیون تومان افزایش یافت. به گزارش 
تجارت نیوز، آئینی اوایل ماه جاری گفته بود: متقاضیان نوسازی بافت فرسوده می توانند در طول دوره 
مرمت از تسهیلات ودیعه مسکن برای اسکان موقت با سقف های 100، 70 و 40 میلیون تومان 
به ترتیب در شهرهای تهران، سایر کلان شهرها و سایر شهرها به شکل قرض الحسنه و بازپرداخت 5 
ساله استفاده کنند.با توجه به دوره بازپرداخت 5 ساله وام ودیعه مسکن بافت فرسوده، اقساط ماهانه 

این تسهیلات حدود 2.2 میلیون تومان است. سود این وام نیز حدود 13 میلیون تومان خواهد بود.

شاهکار جدید در رونمایی خودرویی 
 نه قیمت ها معلوم است نه مشخصات!

شنبه شب از ۵ خودروی برند اشکودا توســط شرکت پارس ساتر در هایپر کار 
رونمایی شد.

به گزارش گسترش نیوز، برند اشکودا که اصالتا متعلق به جمهوری چک است تا کنون تجربه حضور در 
بازار خودروی ایران را نداشته است.حال به نظر می رسد که قرار است 5 محصول از این برند با نام های 
کامیک، کوشاک، کاروک، اسکالا و اکتاویا روانه بازار شود. نکته جالب توجه در رونمایی این خودروها آن 
است که هیچ اطلاعاتی در خصوص قیمت و حتی مشخصات فنی این خودروها برای عرضه در بازار 
ایران اعلام نشده است.با توجه به این موارد و همچنین سابقه نداشتن حضور این برند در ایران چشم 
انداز خوبی را نمی توان برای محصولات این خودروسازی تصور کرد.باید منتظر ماند و دید که آیا شرکت 

واردکننده از پس عرضه این خودرو و خدمات پس از فروش آن برخواهد آمد یا خیر؟

اخبار کوتاه 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران گفت: 
متاسفانه یک ماه پیش به هیات تجاری ایران برای 
حضور در نمایشگاه چین ویزا نمی دادند اما همزمان 
یک آژانس مسافرتی با دریافت ۵۰۰ تا ۶۰۰ دلار 
می توانست برای مســافران ویزا تهیه کند که به 
اعتقاد من این افراد دلال هایی هستند که احتمالا با 

سفارتخانه ها در ارتباط هستند.
بهرام شــکوری با انتقاد از عدم صــدور ویزا برای هیات های 
تجاری ایران در چین، گفت: چین در ایران کشور دوست و برادر 
مورد خطاب قرار می گیرد و ما با این کشور قرارداد 25 ساله داریم 
امــا توافق های ما با چینی ها در عمل نمود عینی پیدا نمی کند 
و آنها حتی حاضر نمی شوند که دلار فعالان اقتصادی ایران را 
به دلیل تحریم ها تبدیل کنند؛ درگام نخست باید امکان حضور 
فعالان اقتصادی در این کشورها فراهم شود در غیر این صورت 

چگونه انتظار داریم که مناســبات تجاری خود را با این کشور 
توسعه بدهیم؟

وی ادامه داد: متاســفانه یک ماه پیش به هیات تجاری ایران 
برای حضور در نمایشــگاه چین ویزا نمی دادند اما ســوال این 
اســت که چگونه یک آژانس مسافرتی با دریافت 500 تا ۶00 
دلار می تواند برای مسافران ویزا تهیه کند که به اعتقاد من این 
 افراد دلال هایی هســتند که احتمالا با سفارتخانه ها در ارتباط 

هستند.
وی با اشاره به ســفر رئیس جمهور به کشورهای آفریقایی، 
تصریح کرد: توسعه مناسبات سیاسی ما با سایر کشورها می تواند 
پیامدهای مثبت اقتصادی داشته باشد؛ ایران می تواند برای تامین 
ماشــین آلات و نوآوری ها از کشورهای همسایه کمک بگیرد؛ 
همچنین این کشورها بازار مصرف بزرگی دارند و عربستان بازار 
خوبی برای انواع محصولات معدنی از جمله سنگ های تزئینی 

است اما باید ریشه ای مناسبات ما با دنیا حل شود و همچنین باید 
به فکر رفع تحریم ها باشیم.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با ایلنا، 
با تاکید بر اینکه رفع تنش ها نباید به سخن محدود شود، اضافه 
کرد: اگر زیرساخت ها و بسترها آماده نشود رسیدن به رقم تجاری 
مدنظر دولت میسر نخواهد شد؛ دولت و وزارت امور خارجه باید 
زمینه های سفر بدون مشکل را برای فعالان اقتصادی فراهم و به 
نوعی تسهیل گری کنند؛ تجار و بازرگانان باید در کوتاه ترین زمان 
ممکن با شریک تجاری خود ارتباط برقرار کنند تا هر زمان که 

اراده کردند؛ بتوانند به آن کشورها سفر کنند.
 شکوری ادامه داد: به نظر می رسد دلال ها از داستان تحریم ها 
سوء استفاده کرده و ویزاها را می فروشند و فعالان اقتصادی نیز 

چاره ای ندارند که با قیمت های گزاف ویزا خریداری کنند.
وی با اشــاره به اشــتباه در ارائه آمار احیای معادن از ســوی 

دولت، تصریح کــرد: از ابتدای اجرای طرح احیای معادن تا به 
امروز مطابق با آمار ایمیدرو حدود 500 معدن احیا شــده است 
هرچند چندان این عدد را دقیق نمی دانم اما آنچه مسلم است 
اختلاف فاحشی میان عدد اعلامی دولت و ایمیدرو وجود دارد 
البته دولت، گزارش کار را از ایمیدرو می گیرد اما به نظر می رسد 
در نگارش اشتباهی صورت گرفته و بدون تردید 3 هزار معدن 

احیا نشده است.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران از کاهش صادرات 
محصولات معدنی به لحاظ وزنی خبر داد و افزود: میزان تولید و 
صادرات کاهش پیدا کرده اما با افزایش ارزش محصولات معدنی 
این کاهش صادرات جبران شده است. متاسفانه آمار رسمی در 
زمان مشخص ابلاغ نمی شود و دیده ایم که رقم کاهش آمار 2 
وزارتخانه با یکدیگر متفاوت است و کسی هم نمی تواند صحت 

یا کذب آن را تایید کند.

بــه گفته این فعال اقتصــادی؛ محدودیت ها و ممنوعیت ها 
همچنان در واردات ماشین آلات معدنی وجود دارد و این باعث 
شده است که قیمت یک ماشین معدنی که خارج از ایران حدود 
200 هزار دلار اســت در ایران حدود ۶00 تــا 700 هزار دلار 
بفروش برسد و این موضوع در فعالیت معدنی تاثیر گذاشته و 

قیمت تمام شده را بالا می برد.
وی عدد تجارت سنگ در سال گذشته را حدود 174  میلیون 
دلار  اعلام کرد و افزود: تجارت سنگ در سال های گذشته به 
350 میلیون دلار هم رســیده بود اما از آنجایی که نمی توانیم 
سنگ ها را با ماشین آلات روز برای بازارهای جهانی آماده کنیم از 
این رو حجم تجارت ما کاهش پیدا کرده است البته در این بین، 
تحریم ها و افزایش هزینه حمل نیز دست به دست هم دادند که 
شــرایط این صنعت اینگونه شود؛ این در حالیست که ظرفیت 

ارزآوری در این حوزه حدود 5 میلیارد دلار است.

پس از صــرف هزینه های نجومی برای اســتفاده از 
فیلترشکن ها در راستای دور زدن فیلترینگ، نوبت به 
ســیمکارت های بین المللی رسیده است که این روزها 
توسط کاربران ایرانی در بازه قیمتی ۱۰ تا ۹۰ میلیون 

تومان خرید و فروش می شوند.
فیلترینگ همواره به دنبال کاربران ایرانی بوده و است؛ اوایل دهه 90 
بود که اپلیکیشن »لاین« مورد استقبال کاربران ایرانی قرار گرفت اما 
طولی نکشید تا اینکه سایه فیلترینگ بر سر این اپلیکیشن ژاپنی افتاد. 
روز 22 بهمن 1393 اختلالاتی در این اپلیکیشن مشاهده شد و از آن 
روز استارت فیلترینگ »لاین« زده شد و تا امروز نیز ادامه داشته است. 
»لاین« که فیلتر شد کاربران ایرانی به سمت اپلیکیشن  پیام رسان 

رقیب آن، یعنی »وایبر« حرکت کردند.
همزمان با ورود کاربران ایرانی به »وایبر«، اختلالات گسترده ای 
در آن اتفاق افتاد. کاهش پهنای باند، اتفاقی بود که به صورت مداوم 
کاربران این اپلیکیشن پیام رسان با آن دست و پنجه نرم می کردند، با 
آنکه فیلترینگ »وایبر« به صورت رسمی در مهر ماه 1401 اتفاق افتاد 
اما به دلیل افت کیفیت این اپلیکیشــن پیام رسان در ایران، کاربران 

ایرانی در اواسط دهه 90 به سمت اپلیکیشن پیام رسان تلگرام حرکت 
کردند.اپلیکیشن پیام رسان »تلگرام« در ایران پستی و بلندی های 
زیادی را طی کرده است؛ در اواخر سال 139۶ دسترسی به »تلگرام« 
به مدت یک هفته مسدود شد و سپس این اپلیکیشن پیام رسان دوباره 
در دسترس قرار گرفت. »تلگرام« در تاریخ 10 اردیبهشت 97 مجددا 
از دسترس کاربران ایرانی خارج شد، با این حال اختلالات گسترده در 
این اپلیکیشن پیام رسان تا آن روز کاربران ایرانی را به سایر اپلیکیشن 
پیام رسان هدایت نکرد، بنابر نظرسنجی که در مهر ماه 1397، حدود 
۶ ماه پس از فیلترینگ تلگرام، توسط مرکز افکارسنجی دانشجویان 
ایران انجام شــد، مشخص شد که اکثریت کاربران ایرانی کماکان 
مشتاق به استفاده از »تلگرام« بودند و در این راستا از فیلترشکن ها 
کمک گرفتند.استفاده از اپلیکیشن تلگرام تا اواخر دهه 90 نیز با وجود 
فیلترینگ در بین کاربران ایرانی رواج داشت، تا آنجا که محدودیت های 
سختی بر روی فیلترشکن ها اعمال شد و کاربران ایرانی سرانجام به 

اپلیکیشن پیام رسان رقیب، یعنی »واتساپ« کوچ کردند.
 استفاده از واتساپ تا مهر ماه 1401 توسط کاربران ایرانی صورت 
می گرفت تا اینکه این اپلیکیشن پیام رسان نیز همراه با اینستاگرام 

بر قطار فیلترینگ سوار شد، گفتنی است که »اینستاگرام« در اواخر 
شــهریور ماه سال گذشته فیلتر شــد.در کنار فیلترینگ که به باور 
برخی کارشناسان »خود تحریمی« است، تحریم های ظالمانه آمریکا 
علیه ایران، مانع از دسترســی کاربران ایرانی به برخی از سایت ها و 
اپلیکیشن ها کارآمد شده است؛ به عنوان مثال تریدرها در حوزه رمزارز 
با این مشــکل مواجه هستند، که صرافی های آنلاین به محض لو 
رفتن هویت کاربران ایرانی، حســاب  آن ها را مسدود کرده و مانع از 

فعالیت آن ها می شود.
هزینه هنگفت اینترنت آزاد در ایران!

به گزارش خبرآنلاین، تعقیب کاربران ایرانی با تحریم و فیلترینگ، 
هزینه دسترســی به اینترنت آزاد را نجومی کرده است. بازار خرید و 
فروش فیلترشــکن اولین بازاری بود که در راســتای فیلترینگ و 
تحریم های بین المللی رونق گرفت. فروشندگان فیلترشکن می گویند 
برای عبور از فیلترینگ اینترنت ایران که هر روز سخت تر و پیچیده تر 
می شــود؛ نیاز به ســرورهای قوی تری اســت و همین موضوع، 
هزینه هایی را برای کاربران ایجاد کرده اســت. البته کمبود ســرور 
VPN و هاســت در بازار به دلیل افزایش چند ده برابری استفاده 

از VPN و نیاز شــدید کســب وکارها به VPN و VPS نیز در 
این افزایش قیمت فیلترشکن ها موثر بوده است. براساس داده های 
ارائه شده اکانت دو ماهه یک فیلترشکن که 130 هزار تومان و سه 
ماهه آن 200 هزار تومان بود، در حال حاضر اکانت یک ماهه آن زیر 
200 هزار تومان نیست.با این وجود فیلترشکن ها همواره پاسخگو نیاز 
کاربران ایرانی نیســتند و قطع و وصل آن ها خطرات زیادی را برای 
تجار به همراه دارد، گزینه ای که این روزها روی میز کاربران ایرانی قرار 
گرفته است، سیمکارت های بین المللی است. سیمکارت هایی فیزیکی 
که به گفته فروشندگان این محصول، آن ها در ایران و سایر کشورهای 

جهان به غیر از کره شمالی قابلیت آنتن دهی و استفاده دارند.
این سیمکارت ها برای تایید هویت »verifying« در سایت هایی 
که کاربران ایرانی را تحریم  کرده اند، مانند صرافی های ارز دیجیتال 
و یا برخی وبســایت ها و یا استفاده  از چت بات های هوش مصنوعی 
استفاده می شوند؛ استفاده اصلی این سیمکارت ها در سفرهای خارجی 
اســت اما این روزها به راهی برای دور زدن تحریم ها و فیلترینگ 
تبدیل شده است، چراکه می توان با تغییر IP اینترنتی که از آن استفاده 
می شود، فیلترینگ را دور زد.با این حال نرخ این سیمکارت ها در بازار 
نجومی است، به گونه ای که این سیمکارت ها در بازه قیمتی 10 تا 
90 میلیون تومان در بازار خرید و فروش می شــوند؛ علاوه بر این 
شارژ این سیمکارت ها نیز به نوبه خود هزینه هنگفتی را روی دوش 
کاربران ایرانی می گذارد و مبلغ پرداختی برای شارژ سیمکارت های 

بین المللی شامل قیمت دلار حواله، کارمزد درگاه آنلاین و مالیات در 
اروپا می شود.

فیلترینگ به شکاف دیجیتالی دامن می زند؟
با توجه به آنچه گفته شد، اینترنت این روزها به یک کالای لوکس 
بدل شده است. نیمی از جمعیت جهان به اینترنت دسترسی ندارند، 
چه از طریق یک دستگاه تلفن همراه و چه از طریق خطوط ثابت. 
اقتصادهای پیشرفته مانند ایالات متحده، فرانسه، آلمان، بریتانیا و کانادا 
بالاترین نرخ دسترسی را دارند. اقتصادهای نوظهور بزرگ تفاوت های 
زیادی را در نسبت کاربران اینترنت در جمعیت خود نشان می دهند 
که از حدود دو ســوم در برزیل و مکزیک تا حدود یک سوم در هند 
متغیر است.از آنجا که فیلترینگ هزینه دسترسی به اینترنت آزاد را 
بالا برده اســت، می توان گفت که به شکاف دیجیتال دامن می زند؛ 
در داخل کشــورها، در راستای فیلترینگ نابرابری درآمد و نابرابری 
فرصت ها ممکن است بدتر شود زیرا گروه های محروم و افرادی که 
در مناطق روستایی زندگی می کنند دسترسی محدودتری به اینترنت 
خواهند داشت. در رقابت بین کشورها نیز فیلترینگ تاثیر بسزایی دارد، 
دسترسی نسبتاً کم به اینترنت ممکن است بهره وری را در کشورهای 
نوظهور و در حال توسعه کاهش دهد. تحقیقات کارکنان صندوق بین 
المللی پول نشان می دهد که افزایش یک درصدی در سهم کاربران 
اینترنت در جمعیت، رشد سرانه را 0.1 تا 0.4 درصد در جنوب صحرای 

آفریقا افزایش می دهد.

چینبهفعالاناقتصادیویزانمیدهد
آماردولتدربارهاحیای3هزارمعدندرستنیست

سنگینیهزینهدورزدنفیلترینگرویدوشمردم
سیمکارتبدونفیلتر90میلیونتومان

نماینده مردم قائم شهر در مجلس، گفت: 
مقرر شده تا گوشت مرغ با نرخ ۷۳ هزار 
تومان به دست مصرف کننده برسد اما 
عدم تحقق این موضوع و عرضه آن در 
بازار با قیمت ۱۰۰ هزار تومان نشان از 

رها شدگی بازار دارد.
کمال علی پورخنکداری نماینده مردم قائم شهر، 
ســوادکوه، جویبار سیمرغ و ســوادکوه شمالی در 

مجلس شورا ی اسلامی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، در خصوص افزایش قیمت مرغ، گفت: 
یکی از مشکلات امروز کشور موضوع عدم نظارت دقیق بر بازار و مجموعه های تولیدی است.

وی با اشاره به اینکه مجلس شورای اسلامی به واسطه شان وظایف خود امروز تصمیم گرفته تا مجموعه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت را با توجه به گستردگی وظایف منفک کند تا بتواند بر بازار، صادرات و واردات 
نظارت کند، نمی تواند حوزه به این گستردگی را رها و بر آن نظارت نکرد.این نماینده مردم در مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه به شدت نگران وضعیت بازار، نه تنها به واسطه قیمت مرغ هستیم، بسیاری از حوزه 
ها رها شده است، عنوان کرد: به منظور کنترل بازار در کنار وزارت صنعت، معدن و تجارت مهم ترین وظیفه بر 

عهده وزارت دادگستری است اما در شرایط فعلی تعزیرات حکومتی به شدت ضعیف عمل می کند.
به گزارش بازار، علی پور خنکداری با بیان اینکه سازمان تعزیرات باید به بازار گوشت مرغ ورود کند، قیمت 
تمام شده مرغ مشخص شده و تعیین شده که این محصول با چه قیمتی به دست مصرف کنندگان برسد، 
تصریح کرد: مقرر شده تا گوشت مرغ با نرخ 73 هزار تومان به دست مصرف کننده برسد اما عدم تحقق این 
موضوع و عرضه آن در بازار با قیمت 100 هزار تومان نشان از رها شدگی بازار دارد.نماینده مردم قائم شهر، 
سوادکوه، جویبار سیمرغ و سوادکوه شمالی در مجلس، افزود: وزیر جهادکشاورزی تازه از مجلس رای اعتماد 

گرفته اما باید به مجموعه وزارت جهادکشاورزی و تعزیرات حکومتی تذکر جدی داده شود.

عدم عرضه گوشت مرغ با قیمت مصوب 
نشان از رها شدگی بازار دارد

عضو کمیسیون صنایع گفت: دولت باید دستورالعمل قانون واردات خودروهای کارکرده با 
عمر کمتر از ۵ سال را به گونه ای تدوین کند که واردات سهل و برای آحاد جامعه دست 

یافتنی باشد.
اله وردی دهقانی عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلسدر رابطه با اثرات تصویب طرح واردات خودروی 
کارکرده تا سقف 5 سال بر بازار خودرو کشور، گفت: افزایش عرضه خودرو در بازار خودروی کشور یکی از نیازها 
و ملزومات تنظیم بازار است و ارائه لایحه ای مبنی بر واردات خودروهای کارکرده به معنای وجود چنین نیازی 
است، علت آن هم این است که در حال حاضر تقاضا و عرضه خودرو متناسب نیست بنابراین باید برای توزیع 
بیشتر خودرو فکر اساسی مانند واردات انجام داد.وی ادامه داد: دولت باید دستورالعمل قانون واردات خودروهای 
کارکرده با عمر کمتر از 5 سال را به گونه ای تدوین کند که واردات سهل و برای آحاد جامعه دست یافتنی باشد.
دهقانی تصریح کرد: نرخ تعرفه واردات خودروهای وارداتی کارکرده باید نازل باشد تا خودرو با قیمت مناسب 
به دست مصرف کننده برسد و افراد کم درآمد نیز توانایی خرید این نوع خودروها را داشته باشند، در صورتی که 
تعرفه واردات این خودروها را بالا در نظر بگیرند، از اهداف این قانون که ساماندهی بازار است دور می شویم.
وی افزود: یکی دیگر از موضوعاتی که دولت باید در حوزه واردات خودروهای کارکرده مدنظر قرار دهد، سرعت 
در اجرای این قانون است، وزیر صمت و دولت باید با تسریع در اقدامات اجرایی، طی یک ماه آینده واردات 
خودروهای کارکرده را به جریان بیاندازند.نماینده مردم ورزقان در مجلس خاطرنشان کرد: واردات خودروهای 
کارکرده با عمر کمتر از 5 سال علاوه بر منطقی کردن قیمت خودرو موجب مصرف کمتر سوخت و کاهش 
آلودگی هوا خواهد شد. دهقانی همچنین تصریح کرد: مجلس در مصوبات مختلف مانند قانون ساماندهی 
صنعت خودرو دربــاره واردات خودروهای نو و مصوبه واردات خودروهای کارکرده تمام تلاش خود را برای 
ساماندهی بازار به کار برد. در نتیجه انتظار داریم که با این قوانین از این پس مسئله ای به نام تنظیم بازار خودرو 
نداشته باشیم. وی در گفت وگو با ایلنا گفت: اکنون هرآنچه که دولت برای تنظیم بازار نیاز داشت طی این دو 
قانون فراهم شده است و دولت باید از این فرصت به درستی استفاده کرده و شرایط را برای خرید خودروهای 

امن با قیمت مناسب برای مردم فراهم کند.

دولت تعرفه واردات خودروهای 
کارکرده را نازل درنظر بگیرد

نماینده مــردم مراغه در مجلس گفت: 
هموطنانی که امروز درگیر درمان هستند 
مراجعات مکرری بــه نمایندگان برای 
کمبود اقلام دارویی دارند، تأسف بار است 
که بسیاری از همین داروهای بیماران به 

راحتی در بازار سیاه پیدا می شود.
علی علیزاده در نشست علنی دیروز مجلس در 
تذکری خود  خطاب به ســران قوا گفت: حالا که 

با تدبیر شما مولدسازی اموال دولت به یکی از منابع مالی دولت تبدیل شده بیم آن می رود که تجربیات تلخ 
گذشته تکرار شود و البته بیم آن نیز می رود که اموال دولت به اسم مولدسازی به خصولتی ها واگذار شود، لازم 

است برای جلوگیری از شکل گیری فساد حتماً واگذاری اموال دولتی به خصولتی ها ممنوع شود.
به گزارش ایلنا، نماینده مردم مراغه وعجب شیر در مجلس شورای اسلامی ضمن تبریک به مناسبت روز 
بهزیستی ادامه داد: آقای وزیر کار مشکل معلولان عزیز بیکاری است، طبق قانون باید 3 درصد استخدام های 
کل کشور به عزیزان معلول اختصاص داده شود، آیا این مهم انجام شده است.وی خطاب به وزیر آموزش و 
پرورش افزود: اگر از سفر حج خارج شده اید لطفاً پیگیر مطالبات و پرداخت معوقات قشر زحمتکش نیروهای 
خدماتی آموزش و پرورش باشید که با اندک حقوق گذران زندگی می کنند.علیزاده خطاب به وزیر بهداشت 
و درمان بیان کرد: هموطنانی که امروز درگیر درمان هستند مراجعات مکرری به نمایندگان برای کمبود 
اقلام دارویی دارند، تأسف بار است که بسیاری از همین داروهای بیماران به راحتی در بازار سیاه پیدا می شود 
و غم انگیزتر که داروی مورد نیاز بیمار با ارز دولتی تهیه شده و باید در بازار سیاه پیدا شود. آقای وزیر مشقات 
بازار سیاه همه را خسته کرده و درد بیمار برایش کافی است و شما درد بیمار را عملًا چند برابر کرده اید.وی 
خطاب به وزیر اقتصاد گفت: همه جای دنیا از ثروتمندان مالیات بیشتر اخذ می شود اما اینجا مالیات بر گردن 

کارمند، اصناف و ... است.

 بسیاری از داروهای  بیماران
 در بازار سیاه پیدا می شود

سرپرست اسبق ســازمان توسعه و 
تجارت گفت: شــاید بهتر باشد به 
جای اینکه بخواهیم وزارتخانه جدید 
تاسیس کنیم، سه معاون قدرتمند برای 
وزارت صمت بگذاریــم. فارغ از همه 
بحث ها، اصلا هزینه تشکیل وزارتخانه 

جدید از کجا تامین خواهد شد؟
صبح دیروز، نمایندگان مجلس با تشــکیل 
وزارت بازرگانی موافقــت کردند. وزارتخانه ای 
که چندین بار تفکیک و ادغام شــد ولی دردی 

از صنعت، معدن و تجارت دوا نشد و حالا بازهم مسئولان علاج صنعت، معدن 
و تجارت کشور را تفکیک دو وزارتخانه می بینند. اقتصاد آنلاین در این راستا به 
گفت وگو با محمدرضا مودودی، سرپرست اسبق سازمان توسعه تجارت پرداخته 

تا نظرش در خصوص ایجاد وزارتخانه جدید را جویا شود.
مــودودی در ابتدا با تاکید بر اینکه ما فقط آزمون و خطا می کنیم و به نتیجه 
نمی اندیشیم گفت: اگر این بار هم تفکیک صورت بگیرد، این سیزدهمین باری 
است که وزارت صمت ادغام و تفکیک شده است. من نمی دانم ملاک سازمان 
امور استخدامی برای ادغام و تفکیک چیست. اما نگاه کارشناسی دقیقی در این 

خصوص وجود ندارد.
او ادامه داد: زمانی که ادغام دو وزارتخانه انجام شــد، یا باید تجارت قدرتمند 

می داشتیم که پیشران صنعت می  شد و یا صنعت 
قدرتمند می داشتیم که پیشران تجارت می شد. 
به عبارت بهتر یا صنعت ما باید توســعه یافته 
بود و یا تجارتمــان. اما اینطور نبود. ما تنها دو 
بخش غیرتوسعه یافته را با یکدیگر ادغام کردیم 
و توقع داشتیم مانند دیگر کشورها نتیجه بگیریم.

مودودی اظهار کرد: شما نمی  توانید دو دوچرخه 
را به یکدیگر متصل کنید و انتظار داشته باشید 
مانند موتور ســیکلت حرکت کنند. اکنون هم 
همین است.   مساله دیگر نیز این است که اصلا 
هدف مشخص نیست. چرا قرار است تفکیک انجام دهیم؟ برای کاهش قیمت 

کالاها؟ تقویت تجاری خارجی یا...؟
او افزود: در طرف دیگر وزارت بازرگانی بسیاری از ساختمان هایش را از دست 
داده است و باید در 31استان و چندین شهرستان، ساختمان جدید تاسیس کند. 
آیا توان مالی برای احیای این ساختمان ها وجود دارد؟ به نظر من شاید بهتر بود به 
جای ایجاد وزارتخانه جدید، 3معاون وزیر قدرتمند در بخش های صنعت، معدن 

و تجارت می گذاشتیم. اینطور هم هزینه کمتر می شد و هم تاثیرگذاری بیشتر.
مودودی گفت: به نظر من در ایران، تجارت خارجی جایگاه خود را پیدا نکرده 
است و تا زمانی که جایگاه واقعی تجارت خارجی بازنگردد، تصمیمات این چنینی، 

نمی تواند نتیجه مناسب به دنبال داشته باشد.

حاجی دلیگانی گفت: از طریق ملزوماتی می توان تورم را کنترل 
کرد. یکی از ملزومات هماهنگی تیم مربوطه در دولت است. اگر 

تیم اقتصادی دولت درست کار کند، تورم کنترل می شود.
اخیراً بانک جهانی طی گزارشــی نرخ تورم در افغانستان را حدودا منفی یک 
)0.95( در ماه اوریل و منفی 3.3 در مواد غذایی در طول یک سال اعلام کرده 
است. در مقابل بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران تورم خرداد ماه 1402 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل بیش از 40 درصد است.آمار تورم منفی در 
افغانستان و از سویی تورم بیش از 40 درصدی ایران منجر به شکل گیری این 
پرسش می شود که حکومت افغانستان از چه طریقی توانسته آمار تورم این کشور 
را به منفی یک درصد برســاند. در پاسخ به این پرسش یک نماینده مجلس 
در گفتگو با گسترش نیوز ضمن اشاره به تفاوت های تهران و کابل، نگاه جزئی 

مسئولین به مسائل را علت اصلی شرایط اقتصادی کشور قلمداد می کند.
حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس شورای 
اسلامی در گفتگو با گسترش نیوز ضمن اشاره به شرایط بازار و روند تولیدکنندگان 
که حاضر به فروش محصولات خود نیستند، گفت: تولید کنندگان در فضای 
رقابتی کالا  و خدمات خود را ارائه نمی دهند. در حقیقت معمولاً یا محصولات 
را ارائه نمی دهند و یا با شرایط خاصی عرضه می کنند که این موارد نشان دهنده 
بی اعتمادی در خرید و فروش محسوب می شود و یک نوع شرطی شدن صورت 
می گیرد چرا که برخی از قیمت کالاها و خدمات با قیمت ارز گره خورده در حالی 
که عملا هیچ ارتباطی با هم ندارند. همه موارد مذکور از جمله نگرانی هایی هستند 

که وجود دارد و انتظار می رود دولت با برنامه ریزی درست آن را مدیریت کند.
او در پاسخ به اینکه آیا دولت از توانایی لازم برای کنترل تورم برخوردار است؟ 
افزود: تصور بنده این است که از طریق ملزوماتی می توان تورم را کنترل کرد. 
یکی از ملزومات هماهنگی تیم مربوطه در دولت است به این معنی که همه 
تیم ضمن هماهنگی، درست و دقیق تصمیم بگیرند. تصمیمی که می گیرند را 
به موقع اجرا کنند. همه این موارد از ملزومات کنترل تورم است.حاجی دلیگانی 
با اشــاره به تورم بالای 40 درصد تصریح کرد: به نظر می رسد برخی نهادها و 
دستگاه های وابسته به دولت مقصر گرانی ها هستند. بنده معتقد هستم اگر قرار 
یارانه پنهان حذف شود، این اتفاق باید خیلی شفاف و روشن و در قالب طرح جامع 
صورت بگیرد نه اینکه هر مقطعی، چند ماه یا چند هفته یکبار این کالا و خدمات 
را به بهانه به روزرسانی با قیمت تمام شده، قیمت آن را افزایش دهند. این موارد 
روش های درستی نیست و باعث افزایش قیمت در کالاهای دیگر هم می شود.

این نماینده مجلس درباره اینکه گفته می شود رابطه با سایر کشورها منجر به 
کاهش تورم می شــود اما با وجود اینکه هنوز هیچ کشوری به صورت رسمی 
طالبان به رسمیت نشناخته، تورم در این کشور بسیار پایین و زیر یک درصد است، 
خاطرنشان کرد:  ایران کشوری در حال رشد است اما برخی رعایت هایی که باید 
صورت بگیرد، انجام نمی شود. واقعیت امر این است که جزئی نگری ها در داخل 
کشور منجر به این می شود که قسمتی دچار افراط یا تفریط شوند. به عبارت دیگر 
برخی از مسئولین اجرایی جامع نگر نیستند، بعضی از مصالح کشور را نمی دانند و 
قسمت مربوط به خود را نگاه می کنند، بنابراین چنین مشکلاتی به وجود می آید.

سرپرست اسبق سازمان توسعه تجارت؛هزینه تشکیل وزارتخانه بازرگانی از کجا می آید؟  پشت پرده ارزانی در افغانستان و گرانی ایران

۳ معاون قدرتمند بهتر از ایجاد وزارتخانه جدید! قیمت کالاها هیچ ارتباطی به ارز ندارد


